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Zápis z jednání pracovní skupiny EIZ – 17.04.2023, 8:30, MS Teams 
Zúčastnění 

Lucie Panchártek Suchá UK  Martina Drabantová VUT 

Barbora Kubátová UHK  Barbora Katolická ZČU 

Petra Dvořáková ČZU  Lucie Janoušková MU 

Marie Konečná ČZU  David Skoruša ČVUT 

Ludvík Steiner TUL  Denis Škopan UK 

Šárka Kostecká OSU  Blanka Jankovská  UPCE 

Václav Šubrta VŠE  Radka Šíchová UK 

Jiří Mašek UJEP  Adéla Lorente ČZU 

Hana Světelská UK  Eva Hladišová OSU 

Tereza Ircingová VŠE  Klaudia Kudličková ČVUT 

Sedláková Eva VUT  Helena Vorlová JČU 

Andrea Kučerová VŠE  
Markéta Bočková MU 

Vlastimil Krejčíř MU  

 

Příští jednání PS EIZ AKVŠ se uskuteční 31.05.2023 fyzicky na VŠE (Praha). Pozvánka bude zaslána 

v dostatečném předstihu. Online jednání se v květnovém termínu ruší, pokud by něco „hořelo“, máme 

emailovou konferenci. 

(Metodika) vyhodnocení využití EIZ + Altmetriky 
• Koordinátor: Adéla Lorente 

• Webinář na téma „jak získávat zpětnou vazbu od uživatelů“ s přednášející L. Zbiejczuk Suchou je 
v procesu 

• V procesu i výroba rozhodovacího stromu pro vyhodnocení 

• MU testuje nový nástroj pro altmetriky, budeme očekávat další zprávy 

Formulace potřeb VŠ knihoven pro ERMS/CELUS 
• Koordinátor: Barbora Katolická 

• Dokumentace k CELUS API zaslána členům PS EIZ – zatím se nikdo nevyjádřil, otevřít příště 

• Trvá prosba směrem k členům PS, aby porovnali statistiky CELUS – admin rozhraní (většina institucí má 
své předCEL přihlašovací údaje) a diskrepance nahlásili CEL – jedině tak někdy sjednotíme data 

o Každá instituce hlásí individuálně, nemá smysl se v tomto koordinovat 

• VZ na ERMS v režimu JŘSU, konec března otvírání obálek = je to v procesu 

Možnosti nákupů EIZ, které nedosáhnou podle současné metodiky na podporu CEL 
• Koordinátor: Lucie Janoušková 

• Trvá úkol: Ve smyslu úpravy Metodiky 3+ je možná zbytečné znovu objevovat kolo – LPSuchá si přiřadila 
úkol podívat se, jak toto řeší jiná, zahraniční, konsorcia (+ k tomuto chce udělat analýzu dalších 
společných rysů těchto konsorcií, zatím to selhalo na znalostech finštiny a němčiny). 

o Konzultováno s CzechELib, jestli tento přehled již neexistuje. CzechELib nedisponuje aktuálním, 
ale mohlo by být zajímavé pro obě strany něco takového zpracovat 

• Vyvstala otázka, zda nezkusit diskutovat s Odbornou radou CzechELib možnost podpory pro velké 
ucelené encyklopedické kolekce (předplatné první, trvalý nákup druhý) a pro nákup archivů 
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Nástroj pro vzájemné informování o nakoupených/uvažovaných/zajímavých EIZ 
• Koordinátor: Barbora Kubátová 

• MS List (zde – odkaz pouze pro přihlášené) nám prostě nefunguje, obdobně, jako nefunguje Google 
skupina CEL. 

o Myšlenka (velmi odvážná) – dvoukolové hlasování. V prvním kole „široký nástřel“, v druhém kole 
„definitivní zpřesnění a nalezení dalších dvou partnerů“ 

o Mikrotým by měl připravit nástřel takové metodiky – v roce 2025, kdy se budou řešit zdroje po 
tříletém období, bude opět velmi aktuální 

Zapojení členských institucí do přípravy transformačních smluv 
• Koordinátor: Lucie Panchártek Suchá 

• Mikrotým se sejde 26. dubna 

Propojení EIZ a LMS 
• Koordinátor: Václav Šubrta 

• Zásadní bariéru v tomto úkolu představují samotní vydavatelé - VŠE na to jde tedy oklikou a edukuje 
pedagogy, jak vůbec EIZ do výuky zapojit 

 

JSTOR meeting vol.2 
• JSTOR, konkrétně nový zástupce, přijede 05.05. do Prahy a rád by se potkal s NTK a jejím prostřednictvím 

pozval i zástupce VŠ, aby podiskutoval nad tématy, cituji: 
o „I would also like to meet some schools to hear their thoughts about our new full access model 

and other JSOTR new initiatives (OA books, shared collections, text analysis tool, etc.). It would 
be great to meet and discuss in person“ 

• Termín je bohužel fixní a kryje se s výjezdem AKVŠ do Berlína. 

• Za PS EIZ se zúčastní minimálně UK a informace předá, pokud by se někdo chtěl přidat (třeba i na poslední 
chvíli), spojí se s UK a domluví, kdy a kde. 

• Zároveň bylo prostřednictvím NTK požádáno o materiály z únorového jednání, které nám ještě nebyly 
dodány (ani PS, ani NTK). Jedná se zejména o prezentaci nového obchodní ho modelu a statistického 
reportu využití předpláceného vs v covidovém režimu dostupného JSTOR obsahu. 

 

Plánované fyzické setkání 
• Fyzicky se potkáme v květnu, konkrétně 31.05.2023 na VŠE (Praha) 

• Pozvánky budou zaslány v předstihu 

• Online setkání v květnovém termínu se ruší (08. státní svátek, posouvat na 15. nebudeme) ➔ nebude 
reflektováno v MS Teams – vždy to vygeneruje obrovské množství spamu 

• Na setkání se chceme zaměřit na zkušenosti a přístupy našich VŠ k AI (viz bod Další), což je téma, které 
lze jen obtížně diskutovat online, a na sdílení běžných radostí strastí EIZ (e je to nekonečná studnice témat 
dokazuje každoměsíční šíře bodu Další) 

 

  

https://cunicz.sharepoint.com/:l:/r/sites/AKVS-EIZ/Lists/EIZ%203%20test?e=UAOOjf
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Další 
AI 

• Téma, před kterým nelze zavírat oči, ať se nám to líbí, nebo ne 

• Chceme otevřít na fyzickém setkání – VŠ, kde je toto téma mimo agendu EIZ/ mimo knihovnu, možná 
budou potřebovat přípravu (avizujeme dopředu, aby nikdo nebyl překvapen) 

• Stanovisko MU 

• Téma AI bude otevřeno i na konferenci Elektronické služby knihoven VII. Ve Zlíně: 
https://www.kfbz.cz/elektronicke-sluzby-knihoven-vii 

• VŠ již řeší i citování AI – aktuálně řešeno na VŠE, UK a MU projevily zájem, kontaktní osoby byly propojeny 
Bookport 

• Dvojfázové ověření nefunguje na bookportí appce nad androidem, řeší se s Gradou (UPCE). Již několikátý 
měsíc, s velmi slabou odezvou 

• Stále trvá zájem VŠ (a pravděpodobně i dalších ČI CEL) o transparentní cenový model a plnění slibů, které 
zazněly na srpnovém jednání s Gradou 

CARDS 

• PS EIZ spolupracuje na shromáždění EIZ mimo CEL, které mají být pokryté v KB nové PNG pro potřeby 
projektu CARDS (koordinuje B.Katolická, PS EIZ již oslovena mailem) 

• Ne všechny VŠ mají zastoupení v PS EIZ (je třeba udělat nějakou verbovací akci!), je v pořádku oslovit 
ředitele*ky knihoven VŠ, které ještě nevyplnily, napřímo 

• Pokud máte na některých platformách dostupné individuální tituly, je vhodné specifikovat, jaký je to 
počet a jakého obsahu (je rozdíl 1 kniha, 1 časopis od 1957 a tři e-knižní kolekce, každá po 115 kouscích) 

Pokrytí CEL kolekcí v KB stávajících systémů 

• Ukazuje se, že kolekce v CEL pro 2023+ nejsou ve svém aktuálním složením pro ČR dostupné v Discovery 
a linkerech (třebaže jiná národní konsorcia toto mají) 

o To generuje nutnost buď mít kolekci která není úplná, nabízet uživatelům nedostupný obsah, 
nebo aktivovat vše manuálně. 

• CzechELib o tomto ví, že se má spojit s dodavateli, aby se toto narovnalo. Je třeba na toto vytvářet mírný 
tlak, přeci jen se jedná o celorepublikový problém, jehož vyřešení může pomoci mnoha ČI a mnoha 
uživatelům. 

https://www.muni.cz/o-univerzite/uredni-deska/stanovisko-k-vyuzivani-ai
https://www.kfbz.cz/elektronicke-sluzby-knihoven-vii

